
В предлагаемой статье анализируется конституционный процесс в Республике Марий Эл в 

контексте политических изменений в стране, которые происходят как на институциональном, так 

и внеинституциональном уровнях. Новизна статьи заключается в использовании синергетической 

методологии как способа познания нового класса объектов, которые, в отличие традиционных, 

замкнутых систем, выделяются сложностью и необратимостью, открытостью и нелинейностью  

происходящих процессов. Неравновесность  и нелинейность новой глобальной реальности, в 

системе координат которой находится и наша страна, приводит к возникновению синергетических 

эффектов, когда в точке  бифуркации небольшое воздействие способно порождать новые 

структуры и уровни организации. В результате использования синергетической методологии 

удалось установить, что изменения, внесенные в Конституцию Республики Марий Эл, – это в 

значительной степени результат попадания ее, как и других национальных субъектов Федерации, 

в «каскад бифуркаций», связанный с распадом СССР, принятием Конституции РФ и другими 

значительными событиями в современной истории России. Определяющим управляющим 

фактором в точке бифуркации этого периода автор считает персоналистскую особенность 

личности первого Президента России. Другим фактором, приведшим  к изменениям в 

Конституции Республики Марий Эл, была необходимость приведения конституций национальных 

субъектов Федерации в соответствие с Конституцией страны в условиях продолжавшегося «парада 

суверенитетов».   

 

 

In the given article the author analyzes the constitutional process in the Republic of Mari El in the 

context of political changes in the country which happen as at the institutional and extra institutional 

levels. The novelty of the article consists of the use of synergetic methodology as a way of knowledge of 

a new class of objects which, in contradistinction to the traditional, closed systems, are allocated with 

complexity and irreversibility, openness and nonlinearity of the happening processes. 

The non-equilibrium and nonlinearity of a new global reality, in that coordinate system our country also 

exists, lead to the emergence of synergetic effects when in the bifurcation point small influence is 

capable to generate new structures and levels of the organization. As a result of the use of synergetic 

methodology it was succeeded to establish that the changes which were made in the Constitution of the 

Republic of Mari El, it is a result of its getting substantially, as well as other national entities of 

Federation, into the «cascade of bifurcations» connected with a collapse of the USSR, an adoption of the 

Constitution of the Russian Federation and other considerable events in modern history of Russia. 

The author considers that the defining operating factor in the point of bifurcation in this period is the 

personalistic feature of the first President of Russia. Another factor which led to the changes in the 

Constitution of the Republic of Mari El, was the need to set Constitutions of the national entities of 

Federation in accordance with the Constitution of the country in the context of the ongoing of «parade 

of sovereignties». 


